
TONI GHEORGHIU 
Toni Gheorghiu a fost unul dintre cei mal talentaţi scenografi ai 

noştri. Personalitate artistică puternică, originală, om de cultură şi de 
gust, el a înţeles să închine teatrului toate calităţile şi devotamentul 
său. Caracterul frumos şi firea optimistă au fâcut din el un tovarăş 
iubit nu numai în Teatrul Tineretului, al cărui prim scenograf era, ci 
şi in întreaga noastră mişcare teatrală, căreia i-a dăruit realizări cu 
care ne mîndrim. Toni Gheorghiu era un spirit viu şi mereu preocupat 
de perfecţionarea măiestriei sale, ceea ce-1 făcea sa nu se mulţumească 
niciodată eu înfăpturile lui, privindu-şi eu mult simţ autocritic realiză-
rile şi primind sincer părerile altora. 

Puţin înainte de a ne părăsi, ne-a visritat la redacţie — al cărei 
vechî colaborator era — împreună cu Titi Constantinescu, maistru de 
lumini la acelaşi teatru. A fost < o discuţie lungă şi inter esantă, unde 
s-a vădit cu prisosinţă acel neastîmpăr creator ce-1 caracteriza, acea 
dorinţă de a afla noi şi noi căi de ridicare a artei noastre scenice pe 
care a slujit-o in chip pilduitor. 

Cu emoţia pe care ne-o trezeşte evocarea acestei întîlniri, încre-
dinţăm Uparului, ultiimd gînd al lui Toni Gheorghiu. 
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TONI GHEORGHIU şi 
TITI CONSTANTINESCU 

S C E N O G R A F I E 

— Ce înseamnă sau ce trebuie să însemne scenografia unui speotacol contern-
poran, iată o problème care mérita să fie dezbătută. Nu ştiu dacă voi fi în stare 
să dau un răspuns comiplet, dar, pe măsura .posibilitătilor mêle, ma voi strădui să 
descifrez unele elemente. De aceea, vă rog să ne îngăduiţi, mie şi colegului meu 
de teatru, maistrui de lurnini Titi Constantinescu, să luăm parte la această diseuţie, 
eu titlu mai mult de destàinuire şi nu de încercare de a teoretiza ceea ce facem, 

Pentru mine — adaugă imediat Toni Gheorghiu — scenografia unui speotacol 
este un element intrinsec al piesei, tradus în expresie grafică pe scenă. 

— Este traducerea în cadrul plastic a indicaţiilor privind locul şi epoca la 
care se refera autorul Ivœràrii ? 

— Nu aceasta, sau în orice caz, nu nurnai aceasta. Dar pentru că lucrurile au 
şi început să se comiplice ou aceasta întrebare, precizările se imipun. Soenografia 
cred că este tălmăcirea temei, a ideilor unei piese, pe plan plastic ; este, dacă vrei, 
regia locului de joc, pe care trebuie să se desfăşoare, în mod eu totul concordant, 
regia respeotivelor momente dramatice. 

54 www.cimec.ro



Şl L U M I N Ă Î N S P E C T A C O L 

Ultimele schiţc de decor ale loi Ton! Gheorghiu la 
piesa „Cred în tine" de Korostîliov — Teatrul „Lucia 
Sturdza Bulandra" 

— Să nu trecem totuşi prea uşor peste această aşa-numită regie a locului de 
joc. Ce presupune acest loc de y>c : un cadru sau o ambianţă ? 

— Scenografia cred că trebuie să asigure climatul cerut de piesă, s-o explice 
plastic, să fie, adică, un comentariu al ei, şi chiar să aducă un accent în plus, oare 
să relevé şi mai bine peisajul ei interior, structura ei dramatica. Din acest punot 
de vedere, sînt aproape sigur că, în teatrul nostru, scenografia nu mai poate fi 
mci cadru şi nici aimbiantă, ci o tălmăcire dintr-o modalitate artistică într-alta — 
mai sinteticâ, mai concisă — care să anunţe fiecare idee pe care regia şi actorii 
o vor valoriifica prin joc. In acest sens, scenografia teatrului de idei, ce 
incepe tot mai mult să fie teatrul nostru de azi, cîstigă ca artă o importanţă de 
ordin ideologic,^ ce o obligă să împartă responsabilitatea în spectacoi eu regia aces-
tuia. Am citit în revista „Teatrul" un punct de vedere ai regizorului Radu Penciu-
lescu, care, pe cît îmi aduc aminte, preconiza reflectarea unei piese de idei des-
povărată de scenografie, astfel înd t ideile în sine să fie totul pe scenă. Ceea ce — 
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vom vedea mai jos — nu înseamnă de fapt că scenografia a disparut. Regizorul 
Lucian Pintilie i-a replicat în „Contemporanul" că această ooncepţie ar putea 
détermina o alunecare spre un ait fel de manierism. Sincer spus, m-au preocupat 
aceste puncte de vedere, nu neapărat pentru că d e priveau scenografia, ci pentru 
că, într-o oarecare măsură, vădeau o conceptie despre teatru. Eu nu consider că e 
bine să discutam — şi ţin să precizez acest lucru — despre orice montare, ca 
regizori sau scenografi, să ne apărăm adică „felia" noastră, participarea noastră la 
montarea unui spectacol şi, ca atare, să luptăm pentru preponderenţa părerii sau 
participării noastre la aceasta. Cred că trebuie să discutam ca oameni de teatru de 
azi, responsabili în mod colectiv pentru actul de artă pe care-1 reprezintă un spec
tacol, şi facem aceasta indiferent de gradiul de participare pe oare-1 deţinem în 
realizarea lui. Şi ca oameni de teatru, cred că trebuie să ne preocupe nivelul 
acestei manifestări a noastre. Iar nivelul ei tine în mod direct de nivelul celor 
care răspund de încencarea artistică ce se face prin aducerea unei piese pe 
scenă. Radu Penciulescu susţinea că într-o piesă de idei, importante sînt ideile. 
Deci, toată atenţia, preocuparea şi prioritatea, lor le sînt rezervate. Nu văd de 
de ce a pune accenitul pe idei ar fi, sau ar putea duce la o cădere într-o altă 
forma de manierism. Peisajul unei piese de idei este dat de ideile însele, de puterea 
lor de a evoca cadriul — care este aci filozofic şi nu neapărat plastic, care mai 
poate fi secondât imediat de unul psihologic, ce nu-isi cere o prezentare grafică 
convenţională, ci una legată de stările sufletesti sau ciocnirile de idei de pe scenă. 
De aci, lipsa de corespondentă directă între un cadru scenografic propriu-zis şi o 
stare dramatică, după mine nematerializabilă. In Poveste din Irkutsk, aşa cum am 
văzut-o pe scena Naţionalului din Bucuresti, scenograful Jules Perahim a înţeles, 
cum nu se poate mai bine, că decorul lui trebuia să fie un cadru de dezbatere a 
unor problème de etică comunistă, alături de care îşi fac loc şi problème de ordin 
afectiv şi educativ, din complexul de preocupări ale omului nou sovietic. Aş 
îndrăzni să spun, pe linia celor pe care am încercat să le arăt mai sus, că în 
acest spectacol celé mai izbutite momente, adevărate exemple de transpunere sce-
nografică, au fost acelea în care pictorui şi regizorul au înteles să concentreze 
pledoaria piesei pe ideea-npivot, dîndu-se la o parte din fata desfăşurării dramatice 
impetuoase şi făcînd astfel posibil răsunetul puternic şi pur al chemării piesei, 
fără să abată atenţia spectatorului de la ea, prin vreun alt element decît un praoti-
cabil şi o lumină albă concentrată pe interpreţi. Cînd însă regizorului Penciulescu 
i se atrage atenţia că un spectacol nud ca scenografie ar putea fi o alunecare spre 
un ait fel de manierism, sînt inclinât să cred că observatia este ea însăşi oarecum 
fonmală, întrucît face abstracţie de corelaţia imperioasă dintre text şi imaginea 
scenică cerută de el, oprindu-se doar la expresia scenică în sine. Evident, a-ţi propune 
să faci din orice piesă un spectacol fără decor este ceva ce poate duce la maniera. 
A-ţi propune însă ca într-o piesă de idei să pui accentul pe idei, nu pe artele ajută-
toare aie scenei, înseamnă a căuta valorificarea cît mai deplină a textului, ceea ce, 
dacă nu mă însel, este un postulat pentru oamenii noştri de teatru, recunoscut, dacă 
nu şi aplicat de toti. 

— Aţi pomenit mai sus de artele ajutătoare ale scenei. Din întreaga noastră 
discuţie de pînă acum, ni se pare însă că această ierarhie nu mai rezistă, eel puţin 
atunci cînd pledăm pentru organica colaborare — pe picior de egalitate şi eu 
răspundere colectivă — a tuturor factorilor ce concură la actul artistic, chiar dacă 
exista un grad diferit de participare la închegarea lui. Sînt tentât să întreb atunci : 
care este înţelesul pe care-l atribuiţi noţiunii de frumos în materie de scenografie ? 

— Frumosul în scenografie nu poate fi judecat decît în functie de utilitatea lui 
scenică, adică imperios légat de actul dramatic ce se desfăşoară pe scenă. Asadar, 
aş spune că cea mai frumoasă scenografie este scenografia cea mai funcţională 
(deci, deloc artă ajutătoare3 ci implicită, organic inseparabilă de tot actul dramatic), 
cea mai asimilată acelui peisaj interior al piesei, de care pomeneam mai sus. 
Numai astfel, transfigurarea plastic artistică a unui moment capătă valoare şi 
funcţie dramatică. Pentru că, chiar şi atunci cînd textul îţi cere să reprezinţi şi să 
subliniezi o stare afectivă, efortul de gîndire pe care îl solicita transpunerea în 
argument plastic a acelui moment este un efort de esentializare, care face ca 
procesul de redare să fie mai întîi filtrat iprin creier şi apoi să ajungă la suflet. 
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Am fost şi eu tentât, de mai multe ori, să fac spectacole frumoase, scenografic 
vorbind, şi am izbutit să fac decoruri frumoase din punct de vedere coloristic. 
Pe scenă însă, s-a întîmplat ceva ce mi-a dat de gîndit : un colectiv de actori eu 
regizorul lor dâdeau un spectacol care era al lor, iar eu dădeam un aitul, de decor, 
care n-aş mai fi vrut să fie ai meu. Am ajuns astfel să répudiez realizări de-ale 
mêle eu care mă mîndream la vremea respective, şi le répudiez şi astâzi, nu 
pentru că ele n-ar mai fi frumoase, ci pentru că — asa cum am învăţat din expe-
rienţa mea de până acum — ele n-aveau ce căuta lîngă acele piese pe care ar fi 
trebuit să le slujească pas eu pas. Şi aşa, am ajuns la convingerea că, înainte de 
orice, în montarea unui spectacol, trebuie să treacă conceptia unitară a regiei, sce-
nografiei, interpreţilor, maistrului de lumini, costumieruiui etc., adică a întregului 
corp de participanti la transpunerea scenică a unei piese. 

— Intr-adevăr — confirma Titi Constantinescu, maistrul de lumini al Teatru-
lui Tineretului —, lumina în spectacol nu este şi nu trebuie să fie un act mecanic, 
eu atît mai puţin, conventional. Ea trebuie să fie tot o concepţie, pe care nu o poţi 
avea decât parnind şi tu, maistru de lumini, odată eu întregul colectiv, la statorni-
cirea înţelegerii piesei şi reprezentării ei pe scenă. 

Din păcate, de multe ori, lumina în spectacol n^are ait roi decît să pună în 
valoare decorul sau interpreţii şi nu să creeze — ceea ce cred că este principala 
ei funcţiune — un cadru dramatic, intégrât şi cerut de actiune. Lumina trebuie sa 
aibă şi ea asemenea desfăşurăirid şi, împreună eu ea, o Unie ascendenta, să nu fie 
convenţională, ilustrativă, ci să participe la fiecare moment din scenă. Pe de 
altă parte, lumina ipe scenă — cred eu — trebuie să-şi păstreze caracterul ei teatral 
şi nu — aşa oum constatam de multe ori — să capete caracter cinematografic, 
strain şi neadeevat scenei. 

Desigur, şi în privinţa aportului pe care orga de lumini îl poate avea la crea-
rea unui spectacol pot exista poziţii şi concepţii diferite. Am înteles, de pildă, de 
ce Brecht a cerut lumină albă incandescentă pentru montarea pieselor lui. Insăşi 
structura teatrului promovat de el — un teatru de reprezentare, de idei — avea 
nevoie pentru realizarea acelui deziderat al distanţării spectatorului de actul teatral, 
de o lumină vie care să păstreze lucidă participarea omului din sală la reprezen-
tarea ce i se face pe scenă. Lumina albă şi incandescentă de la piesele lui Brecht 
este însă în directă concordantă eu factura acestora, la care se aplică. Este o 
lumină concepută odată eu textul. 

— Ce facem însă cînd autorul n-a avut această grijă, nu numai în ce priveşte 
lumina, ci chiar decorul ? 

— Aci ajungem la un aspect — precizează Toni Gheorghiu — care mă déter
mina să fac o divagaţie de la scenografie şi să mă refer la dramaturgie. Ţin să 
spun că un adevàrat dramaturg este un om de teatru complet, pentru care nimic 
din ceea ce este specific scenei nu trebuie să-i fie strain. Şi cînd un creator de 
piese scrie fără să cunoască scena, noi resimţim puternic acest lucru, şi-1 resimte 
şi teatrul însuşi. Atunci — îmi îngădui să spun — îneepem colaborarea eu autorul 
pentru a întregi lucrarea şi sub aspectele nevizibile pentru cititori, dar foarte vizibile 
pentru ei cînd devin spectatori, ceea ce tine de capacitatea textului de a deveni 
imagine scenică. Şi cînd spun aceasta, nu ma refer la indicatiile de decor sau de 
climat pe care le-am aştepta, ci, la capacitatea replicii şi conflictului de a le su-
gera ele însele, în mod implicit şi functional. 

— Cum credeţi, în sfîrşit, că scenografia şi lumina spectacolelor noastre pot 
urea pe o treaptă superioară a artei ? 

— Respectînd personalitatea fiecăruia — ne spune Toni Gheorghiu —, un 
lucru trebuie să avem în comun : preocuparea ca, pe tărîmul vast al artei realist-
socialiste a teatrului nostru, să fim eu adevàrat slujitori ai lui ; să fim, în primul 
rînd, oameni de teatru şi nu scenografi, maiştri de lumini, regizori, actori etc. 
adică oameni de cultură, eu sentimentul raspunderii colective pentru conştiinţa 
şi chemarea noastră artistică. 

M. AL 
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